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[Justitsministeren.] 
sammenlagt med købstæder, eller i dele af 
sådanne kommuner fortsat skal beregnes 
efter de regler, der gælder for sognekommu- 
nerne. Så i virkeligheden henlægges afgø- 
relserne til sognekommunerne. Det er på 
forhånd bebudet, hvordan den bemyndigelse, 
jeg efter lovforslaget får, vil blive benyttet. 

Det ærede medlem bad mig oplyse, hvad 
henvendelsen fra Den danske Købstad- 
forening og De samvirkende Sogneråds- 
foreninger i Danmark går ud på. Jeg har den 
ikke her, men jeg skal sørge for, at den 
bliver tilstillet folketinget inden næste møde 
om sagen, altså inden anden behandling. 

Til hr. Erik Hansen vil jeg sige, at vi 
ingen planer har om at forhøje hunde- 
afgiften 홢 jeg personlig i hvert fald ikke. 
Hvilke overvejelser der foregår i det ud- 
valg, der drøfter loven, kan jeg ikke sige 
noget om, for jeg kender dem ikke. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Ønskes der udvalgsbehand- 
ling? (Ophold). Da det ikke er tilfældet, går 
lovforslaget direkte til anden behandling. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om ind- 
fødsrets meddelelse. 

(Lovforslaget (nr. 36) findes i tillæg A. 
sp. 705, fremsættelsen i tidenden sp. 41). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
henvises til indfødsretsudvalget. Hvis ingen 
gør indsigelse mod dette forslag, betragter 
jeg det som vedtaget. (Ophold). Det er 
vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om 
revision af lov om embedslægevæsenets ord- 
ning. 

(Lovforslaget (nr. 35) findes i tillæg A. 
sp. 917, fremsættelsen i tidenden sp. 41). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Waldemar Laursen: Lovforslaget om at 
udskyde revisionen af loven angående em- 
bedslægevæsenets ordning er identisk med 
det lovforslag, der var til første behandling 
i forrige samling den 18. oktober i år. Lov- 
forslaget fik af samtlige ordførere principiel 
tilslutning og anbefaling, og det af mig 
dengang ved behandlingen fremsatte ønske 
om fremme af konimissionsarbejdet, så et re- 
sultat af dens arbejde eventuelt kunne fore- 
ligge inden den ønskede 5 års periodes ud- 
løb, blev fulgt op af andre partiers ord- 
førere, og ministeren svarede positivt derpå. 
Derfor skal jeg i dag nøjes med at henvise 
til mine bemærkninger ved første behand- 
lingen dengang og anbefale lovforslaget til 
hurtig vedtagelse i folketinget, idet jeg 
samtidig ønsker at tilføje, at mit parti ikke 
har noget ønske om udvalgsbehandling. 

P. E. Eriksen: Vi kan også fra vor side 
tiltræde lovforslaget om udskydelse af 
revisionen. Kan en revision ske hurtigere 
end foreslået, skal vi også fra vor side være 
villige til at tage det op. Vi ønsker heller 
ikke udvalgsbehandling, men jeg vil hen- 
stille, at man tager de krav, der skal stilles 
til vort sundhedsvæsen, til vort embeds- 
lægevæsen, op til overvejelse i de kommende 
år, inden loven igen skal tages op. Vi ved, 
hvordan udviklingen har formet sig: indu- 
strialisering, byggeri, byernes vækst, som- 
merhuse, spørgsmålet om spildevand og 
støv- og luftforurening, levnedsmiddelhan- 
del osv. Der er mange problemer her. Lad 
os overveje dem og indpasse løsningen af 
dem i de nye kommunale ordninger; det kan 
vi bruge tiden til. 

Vi kan tiltræde udskydelse af revisionen. 

Hastrup: Mit partis ordfører, fru Marie 
Antoinette von Lowzow, kan ikke være til 
stede, men jeg kan på hendes vegne give 
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[Hastrup.] 
tilslutning til lovforslaget, idet vor forud- 
sætning naturligvis er, at den frist, der nu 
gives, virkelig benyttes til at gennemarbejde 
dette område. 

Heller ikke vi ønsker udvalgsbehandling. 

Pia Dam: Mit parti anbefaler lovforslaget 
til hurtig vedtagelse. 

Erik Hansen: Jeg skal på mit partis 
vegne henvise til det, hr. Svend Haugaard 
som ordfører udtalte i 1. samling ved lov- 
forslagets behandling i tinget den 18. okto- 
ber d. å., og i øvrigt anbefale forslaget. 

Indenrigsministeren (Hans Hækkerup): 
Jeg takker for den enstemmige tilslutning. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

- Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Ønskes der udvalgsbehand- 
ling? (Ophold). Da det ikke er tilfældet, går 
lovforslaget direkte til anden behandling. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om 
ændring af lov om erhvervsskattens afløsning 
i visse kommuner m. v. 

(Lovforslaget (nr. 39) 'findes i tillæg A. 
sp. 909, fremsættelsen i tidenden sp. 42). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Børge Schmidt: Jeg kan helt henholde 
mig til de bemærkninger, jeg ;gjorde i for- 
bindelse med lovforslagets behandling tid- 
ligere på året. Vi er parat til en kortvarig 
udvalgsbehandling. 

Enggaard: Da mit partis ordfører, hr. 
A. Chr. Andersen, desværre er forhindret i 
at være til stede på grund af uforudsete 
trafikvanskeligheder, skal jeg på venstres 
vegne gøre nogle bemærkninger om det lov- 
forslag, der her er genfremsat. 

Årsagen til, at man har genfremsat lov- 
forslaget og foreslået loven forlænget, er jo 
den, at Hovedstadskommunernes Samråd 

og andre organisationer ikke er nået til 
vejs ende med overvejelser om den frem- 
tidige ordning. Jeg er ikke overbevist om, 
at man vil være stort længere fremme, når 
vi er kommet 2 år videre frem. Der er sket 
en ganske væsentlig ændring i forholdene 
for kommunerne, siden loven blev foreslået 
første gang i 1959. Afløsningstilsvaret er 
ganske vist i procent af opholdskommune- 
skatterne faldet til ca. halvdelen, men 22 
imod 17 for 2 år siden af de 47 omegns- 
kommuner har dog samme eller højere 
beskatningsprocent, end centralkommuner- 
ne har. Venstre mener, at disse kommuner i 
hvert fald burde fritages; det er endda 
muligt, at tilsvaret burde have modsat for- 
tegn. Sagen er jo den, at mange omegns- 
kommuner i dag først og fremmest løser 
boligspørgsmålet ikke alene for sig selv, 
men også for centralkommunen. De 47 
omegnskommuner er alle udviklingskom- 
muner, der har store udgifter til byudvik- 
ling m. v. De har 홢 og vil fortsat have 홢 
store udgifter til dette, til skolevæsen og til 
alle de forskellige kommunale serviceopga- 
ver såsom børnehaver, vuggestuer, syge- 
pleje, sundhedspleje osv. 

Man kan også nævne, at alle disse kom- 
muner med stort byggeri allerede har og 
vil få store udgifter til huslejetilskud til 
lejligheder til mindstbemidlede m. v. Jeg 
tror, man kan sige, at de såkaldte sovebyer 
efterhånden skattemæssigt er hårdere be- 
lastet end centralkommunerne. Det kom- 
mer bl. a. også deraf, at centralkommunerne 
i almindelighed har indtægterne af aktie- 
selskabsskatten, medens omegnskommuner- 
ne har virksomhederne liggende uden at 
kunne oppebære denne skat. 

Efter vor opfattelse bør der tilstræbes en 
afvikling af denne form for udligning. Pro- 
blemet er nok størst i hovedstadsområdet, 
og jeg går ud fra,' at betænkningen fra det 
i 1964 af Hovedstadskommunernes Samråd 
nedsatte tjenestemandsudvalg om hoved- 
stadskommunernes økonomiske stilling nu 
efterhånden foreligger; efter bemærkninger- 
ne til lovforslaget skulle den komme i løbet 
af efteråret 1966. Jeg håber, at der må blive 
mulighed for, at vi kan, drøfte denne be- 
tænkning samt endnu en gang høre de for- 
skellige berørte organisationers syn på sagen 
i det udvalg, som jeg håber må blive nedsat. 
Dersom der fortsat, efter at oplysningerne 


